



**Notat**

**Dato: 17. juni 2022**

# Revideret mødeplan for Fase 1

Der er lavet nedenstående overordnede mødeplan for arbejdsgruppens arbejde:

- Et indledende møde i arbejdsgruppen i marts 2022 - afholdt
- Yderligere 7 møder i arbejdsgruppen i 2022:

## **Møde 2 – 4. maj 2022: Fjordens tilstand - afholdt**

- a. Oplæg
  - Fjordens væsentligste naturværdier og potentialer v./Torben Ebbensgaard (COWI),
  - Fjordens økologiske tilstand v./Jens Würgler Hansen AU
- b. Drøftelse af aftenens oplæg

## **Møde 3 – 15. juni 2022: Påvirkninger af fjorden - afholdt**

- a. Oplæg
  - BioCirc v./ Thomas Damgaard, Viborg Kommune
  - Land-CRAFT og Sustainscapes v./ Tommy Dalgaard og Christen Duus Børgesen, Aarhus Universitet, Viborg
  - Påvirkninger af fjorden:
    - Oplandets betydning- belastning og kilder til N og P samt retentionen i de forskellige oplande til fjorden. v./ Brian Kronvang og Jørgen Windolf, Aarhus Universitet
    - Vandskifte med Limfjorden, - slusens og dæmnings betydning, v./Anders Chr. Erichsen DHI
    - Bundforholdenes påvirkning af fjorden v./ Henning Jensen, Syddansk Universitet
- b. Drøftelse af aftenens oplæg

## **Møde 4 – 22. juni 2022: Hvor langt er vi og hvad kan der gøres 1 - afholdt**

- a. Oplæg
  - Status for vandområdeplanindsatser v./ Mette Nymann
  - Hvad kan der gøres – virkemidler i oplandet v. / Tommy Dalgaard og Morten Graversgaard Aarhus Universitet
- b. Drøftelse af aftenens oplæg

### **Møde 5 – 31. august 2022: Status på arbejdsgruppens overvejelser**

Oplæg fra arbejdsgruppens medlemmer: Hvad har vi af relevant viden og erfaring om Hjarbæk Fjord og dens opland?

- a) Fælles oplæg fra:
  - *Fiskerne*: Kjeld Møller, Peder Lajgaard Pedersen, Henrik Ravn
  - *Naturinteresserne*: Leif Pedersen, Poul Blicher Andersen
  - *Lokalsamfund og lodsejere*: Hans Kurt Tougaard, Jacob Gade, Maria Pilgaard, Iben Kristensen
  
- b) Drøftelse i nye tværgående grupper. Hvad skal med udgangspunkt i de fælles oplæg:
  - Tages med videre i arbejdet?
  - Belyses nærmere?
  
- c) Opsamling på gruppedrøftelser i plenum

### **Møde 6 – 21. september 2022. Hvad kan der gøres 2**

- a) Oplæg – foreløbigt program
  - BioCirc et eksempel på oplandsprojekter v./ ??
  - Hvad kan der gøres – virkemidler i forhold vandskiftet med Limfjorden (sluse og dæmning)
  - Hvad kan der gøres – virkemidler i fjorden v./Mogens Flindt, Syddansk Universitet (Skal endelig bekræftes)
  - Hvad kan der gøres – yderligere virkemidler forhold naturkvalitet
- b) Drøftelse af aftenens oplæg

### **Møde 7 – 12. oktober 2022: Udarbejdelse af handleplan, arbejdsgruppens indledende overvejelser.**

Oplæg fra arbejdsgruppens medlemmer: *Hvilke elementer mener vi bør indgå i en handlingsplan?*

- a) Fælles oplæg fra:
  - *Fiskerne*: Kjeld Møller, Peder Lajgaard Pedersen, Henrik Ravn
  - *Naturinteresserne*: Leif Pedersen, Poul Blicher Andersen
  - *Lokalsamfund og lodsejere*: Hans Kurt Tougaard, Jacob Gade, Maria Pilgaard, Iben Kristensen
  
- b) Drøftelse i nye tværgående grupper. Hvad skal med udgangspunkt i de fælles oplæg:
  - Indgå i en handleplan som indsats?
  - Indgå i en handleplan som behov for ny viden?
  - Kan der peges på formidlingspotentialer og de gode historier?
  
- c) Opsamling på gruppedrøftelser i plenum

### **Møde 8 – 2. november 2022: Udarbejdelse af handleplan**

Det videre arbejde med en handleplan, der udgør et oplæg til konkrete projekter/ aktiviteter, der kan realiseres i Fase 2. Oplægget skal som minimum indeholde:

- a) Behov for indsamling af ny viden
  - b) Naturgenopretningstiltag/indsatskatalog:
    - Fjorden
    - Vandskifte med Limfjorden
    - Oplandet
  - c) Synergimuligheder i forhold til biodiversitet, klima- og klimatilpasning
  - d) Oplæg til organisering af Fase 2
  - e) Økonomi og Finansieringsmuligheder for Fase 2
- Et afsluttende møde i arbejdsgruppen primo 2023: Færdiggørelse af handleplan